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ادامه در 
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مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری تهران در گفت وگو 
با همشهری فرایند امدادرسانی در متروپل را تشریح کرد

تجربه پلاسکو در آبادان گره گشا شد
دوم خــرداد، ســاختمان متروپل در 
خیابان امیرکبیر و درســت در مرکز 
آبادان فروریخت تا حادثه ای مشــابه 
ساختمان پلاسکو تهران رقم بخورد؛ 
اما با این تفاوت که پلاسکو ۵۰ســاله بود و متروپل بنایی 
نوپا و در آســتانه بهره برداری. نیروهــای امدادی اعم از 
آتش نشانی، هلال احمر و... بلافاصله به محل اعزام  شدند 
ولی به دلیل وســیع بودن حادثه، نیروهای کمکی از سایر 
شهر ها به ویژه تهران هم به آبادان رفتند. قدرت الله محمدی 
که 2روز قبل از حادثه)31اردیبهشت( فرماندهی سازمان 
آتش نشانی شهرداری تهران را عهده دار شده بود و به قول 
خودش »هنوز فرصت نکردم، پشت میزم بنشینم« همراه 
با ۵۰نیروی زبده عملیاتی و امدادی عازم آبادان  شد. احمد 
وحیدی، وزیر کشور نیز فردای روز حادثه   به آبادان رفت تا 
پس از تشکیل جلسه اضطراری مدیریت بحران، فرماندهی 
میدان به سازمان آتش نشانی تهران واگذار  شود؛ اقدامی 
که نشان از تجربه و دانش بالای آتش نشانان پایتخت کشور 
برای امدادرسانی و عملیات آواربرداری داشت؛ تصمیمی که 
محمدی در گفت وگو با همشهری، آن را هوشمندانه می داند. 
او در این گفت وگو ابعاد مختلف عملیات در متروپل را تشریح 

کرد که در ادامه می خوانید.

حادثه متروپل 2روز پس از انتصاب شــما در 
سازمان آتش نشــانی رخ داد. چه ضرورت و الزامی برای 

حضور شما و نیروهای سازمان در آبادان وجود داشت؟
در زمان ضرورت نباید نشست و از دور تماشا کرد. به عنوان یک 
مســئول وظیفه خودم دیدم همراه با نیروهای آتش نشانی به 
محل حادثه بروم و به هموطنانم در آبادان کمک کنم. باتوجه به 
شباهتی که حادثه متروپل به حادثه ساختمان پلاسکو داشت، 
پس از برگزاری جلسه تصمیم گرفتیم نیروها را از میان کسانی 
که در عملیات ساختمان پلاسکو حضور داشتند، انتخاب کنیم. با 
این کار قطعا اقداماتمان مفیدتر می بود که در 10روز حضورمان 

در آبادان این موضوع نمایان شد.
علاوه بر نیرو، چه تجهیزاتی به آبادان ارسال شد؟

پس از بررسی ها 11دستگاه خودروی سبک وسنگین و تجهیزات 
مربوط به آواربرداری، جســت وجو و نجات محبوس شدگان به 

آبادان ارسال شد.
تجهیزاتی هم بوده که نتوانستید ارسال کنید؟

بله. در این حادثه نیاز به برخی از خودروهای ســنگین مانند 
بولدوزر، بیل مکانیکی و لودر بود که بنا 
به دلایلی ازجمله دوری مسافت ارسال 

نشدند و این تجهیزات از پالایشگاه و شرکت پتروشیمی آبادان 
تأمین شد.

زینب زینال زاده؛ روزنامه نگارگپ

 نوســازی بافت های فرســوده و 

شورا
ناکارآمد مهم ترین موضوع جلسه 
دیروز پارلمان شهری بود؛ ازاین رو 
رئیس شورای شهر تهران گفت 
که در دهه 80 باتوجه  به تخفیفات پیش بینی شده 
برای ساخت وساز در بافت های فرسوده، بیش از 
20درصد پروانه هــا به این بافت هــا اختصاص 
داشت، اما امروز صدور 1000پروانه در این بافت ها 
اتفاق خوشایندی نیست. مهدی چمران در ادامه 
تأکید کرد که در بافت فرسوده تک سازی  مطلوب 
نیست و باید محله محوری موردتوجه قرار گیرد. 
در ادامه حمیدرضا صارمی، معــاون معماری و 
شهرسازی شــهردار تهران هم از افزایش صدور 
پروانه خبر داد و گفت: »امسال 5هزار و 235پروانه 
بــرای بافت های فرســوده صادر می شــود که 
300درصد پیشرفت نسبت به سال قبل خواهد 
داشت.«  به گزارش همشهری، شصت وهشتمین 
جلسه شورای شهر تهران با ادای احترام به پرچم 
بارگاه امام رضا)ع( آغاز شد. رئیس پارلمان شهری 

در صحبت های ابتدایی خود پس از عرض تسلیت 
به مناسبت درگذشت حجت الاسلام سیدمحمود 
دعایی، به هک شدن سیســتم شهرداری تهران 
اشاره کرد و گفت: »موساد و منافقین با همکاری 
یکدیگر و بــا برنامه ریزی دقیــق و مفصل قصد 
اختلال در سیستم شهرداری پایتخت را داشتند 
که موفق به انجام کامل آن نشدند.« مهدی چمران 
تاکید کرد رها شدن شهرداری و عدم اضافه شدن 
نیروی متخصص در وقوع این حادثه بی تأثیر نبوده 

و باید این نقص ها جبران شود.

سکونت 37درصد جمعیت پایتخت در بافت 
ناپایدار

معاون معماری و شهرسازی شــهردار پایتخت 
در جریان ارائــه گزارش اقدامــات و برنامه های 
پیش بینی شده برای نوسازی بافت های فرسوده 
گفت که در این دوره، مدیریت شهری نگاه عمیقی 
به بافت فرسوده دارد و رویکرد شهرداری نوسازی، 
بازآفرینی و بهسازی اســت. حمیدرضا صارمی 

با بیان اینکه 24درصد از مســاحت پایتخت در 
وضعیت ناپایداری قــرار دارد، عنــوان کرد که 
37درصد جمعیت شــهر تهران در این مساحت 
ناپایدار زندگی می کنند. به گفته او در نقاط مختلف 
تهران تراکم جمعیت در هر هکتار 131نفر است، 
اما در بافت فرسوده این تراکم به 391نفر در هکتار 
می رسد. صارمی ادامه داد: »محله محوری، تأمین 
مسکن اســتطاعت پذیر و همکاری و مشارکت با 

دیگر بخش ها از راهبردهای ماست.«

بررسی طبقات تشویقی در کمیسیون ماده ۵
پرویز سروری، نایب رئیس شــورای شهر تهران 
هم در جمع خبرنــگاران به لــزوم ارائه طبقات 
تشویقی در بافت فرسوده برای ترغیب شهروندان 
به ساخت وساز اشاره کرد و گفت: »باید از طبقات 
اضافی به عنوان مشــوق استفاده شــود که این 
موضوع در کمیســیون ماده  5)تغییر، اصلاح و 
ترمیم طــرح تفصیلی( در حال بحث وبررســی 

است.«

نوسازی 5235  خانه فرسوده  تا پایان سال
 برنامه مدیریت شهری برای نوسازی بافت های فرسوده نیمه جنوبی تهران 

با تأکید بر محله محوری اعلام شد

مهدی صباغ
شهردار منطقه ۱۵ شهر تهران 

به دنبــال ایــن هســتیم کــه بزرگــراه امــام 
رضا)ع( به عنوان محور نمونه تهران معرفی 
شــود. همکاران من به دنبال این هستند 
که محور بزرگراه امام رضا)ع( را محور نمونه 
تهران معرفی کنند و در این راستا مشاوری 
انتخاب شده است. اقدامات خوبی در این 
راستا صورت گرفته و از لحاظ فنی عمرانی، 
زیباسازی و محیطی اقدامات مناسبی در 

این محور صورت گرفته است.

محمد نقیب
سرپرست معاونت امور فرهنگی و 
اجتماعی شرکت بهره برداری مترو

 هدف از برگزاری نمایشگاه کاریکاتور »کن 
از نــگاه نزدیــک« در متــرو معرفــی زوایــای 
پنهان جشــنواره های سیاســی همچون کن 
فرانســه در توهیــن بــه مقدســات اســامی 
است. ماهیت این جشنواره ها تحت عنوان 
رویداد فرهنگی و هنری و در پوشــش آزادی 
بیــان، چیزی جز توهین آشــکار و مســتقیم 
به باورها و عقاید به ویــژه دین رهایی بخش 

اسام نیست.

براساس نتایج آنالیز فیزیکی زباله های 
شــهری در ایران به طور متوسط حدود 
٩درصد از ایــن زباله ها را کاغــذ و مقوا 
تشکیل می دهد. تحقیقات انجام شده 
در کشــور نشــان می دهــد که فقــط با 
بازیافــت ٢٥درصــد کاغــذ باطلــه و 
مقــوای موجــود در زباله هــای تولیــدی 
می تــوان ســالانه ١٠٠هــزار تــن کاغــذ 
بازیافتی به دســت آورد. ایــن فعالیت 
به مفهوم تــداوم حیــات یک میلیون و 

٥٠٠هزار اصله درخت در سال است.

 روز گذشــته در صحــن شــورای شــهر 
تهــران 4پرونده پــاک ثبتــی از حیث باغ 
یا غیرباغ بودن بررســی و تعیین تکلیف 
شدند. به گزارش همشهری، پس از ارائه 
توضیحات مربوط به هر یک از پاک ها، 
اعضای پارلمان شهری به 3پاک رأی باغ 
دادند و یک پاک را غیرباغ اعام کردند.
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 اقدام برای احیای 
بافت های فرسوده

حمیدرضا صارمــی، معاون 
شهرسازی و معماری شهردار 
تهران در صحن شورا برخی از 
اقدامات برای احیای بافت های 
فرسوده پایتخت را تشریح کرد:

  تا پایان خرداد 2۵۰میلیارد تومان اوراق مشارکت 
نفرآباد برای اجرای 1۵پروژه خدمات زیرســاختی و 
تحرک توسعه اختصاص داده می شود که 2۰درصد این 

1۵پروژه تا پایان امسال اجرایی می شود.
  کاهش عرض خیابان شوش سال ها بلاتکلیف رها 
شده بود که در این دوره مدیریت شهری آن را پیگیری 
کرد و مقرر شد عرض این خیابان از 4۵متر به 2۰متر 
برســد. کاهش عرض خیابان ظهیری هم در دستور 

کار قرار دارد.
  برای 2هزار و ۵۰۰ هکتار از اراضی ناکارآمد و رها شده 
در تهران، طرحی تهیه شــده که 7۵۰ هکتار از طرح 
مربوط به کوره پزخانه ها و 8۵۰هکتار هم  زمین های 

مزروعی منطقه 18است.
  تخصیص وام ۶۰۰میلیون تومانی برای بهســازی 
و نوسازی بافت فرســوده اطراف حرم عبدالعظیم 

حسنی)ع( در حال انجام است.
  سال 8۵حدود 3هزار و 28۵ هکتار بافت فرسوده 

مصوب شد که سال ۹۹ به 4هزار و 427هکتار رسید.
  در طول سال برای نوسازی 1۰درصد بافت فرسوده 
حدود 44هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است که از این 
میزان 2۰هزار میلیارد تومان به بهبود کیفیت خدمات 

عمومی اختصاص دارد.
  سرانه خدماتی در بافت فرسوده، 7مترمربع و در کل 

تهران 3۰مترمربع است.
  حدود 4۶2هزار مسکن نوســاز در بافت فرسوده 

ایجاد شده است.
  صدور بیش از 3هزار پروانه برای بافت های فرسوده 

در حال انجام است.
  برای نوسازی بافت های فرسوده پیرامون حرم، وام 

۶۰۰میلیون تومانی پیش بینی شده است.
  اکنون 41دفتر تسهیلگری نوســازی در مناطق 
22گانه وجود دارد که باید از ظرفیت آنها در محلات 

استفاده شود.
  سال ۹۰ و ۹1 سالانه حدوداً 1۰هزار پروانه صادر می شد 

که این میزان اکنون به یک دهم کاهش یافته است.
  براســاس برنامه ریزی های انجام شده، سال 14۰۵ 
میزان صدور پروانه به 13هزار و 87 مورد خواهد رسید.

  میدانگاه شهید شهریاری در منطقه 18هفته آینده 
افتتاح می شود.

  3هزار و 28۵ هکتار بافت فرســوده در سال 8۵ 
مصوب شد که در سال ۹۹ به 4هزار و 427 هکتار معادل 
7درصد از مساحت و 2۰درصد جمعیت با ۶۹ هزار پلاک 

ثبتی رسید.
  براساس پیوست فرهنگی و اجتماعی مصوبه ای باید 
وجود داشته باشد که اگر حقوق مردم در اطراف بناهای 
تاریخی و... ضایع شده، هزینه های آن توسط دستگاه 

موردنظر به مالکان پرداخت شود.


